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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Polt Péter, legfőbb ügyész 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit szándékozik érdemben tenni a GRECO jelentés 
korrupcióval kapcsolatosan hivatkozott és az ügyészségre is vonatkozó ajánlásainak 
következetes és maradéktalan végrehajtása érdekében? " 

Tisztelt Legfőbb Ügyész Úr!

A hvg.hu internetes portál 2020. november 17. napján megjelent írásában tudósított arról, hogy a
Korrupció Elleni Államok Csoportja (GRECO) most megjelent Magyarországról szóló jelentésében
foglaltak  szerint  hazánk  a  szervezet  által  a  korrupciós  helyzet  javítását  célzó  és  már  évekkel
korábban megfogalmazott 18 ajánlásaiból továbbra is csak ötöt teljesített.

A jelentés  kiemeli,  hogy  a  magyarországi  korrupcióellenes  előírások  alapjaiban  továbbra  sem
felelnek meg azoknak az ajánlásoknak, amelyeket a szervezet még 2015-ben fogalmazott meg. Az
elmúlt  két  évben  szinte  semmilyen  előrehaladás  nem  volt  a  javaslatok  teljesítésében.  A
dokumentumban  a  magyar  korrupciós  állapotokra  a  két  legtöbbet  használt  szó  továbbra  is  a
„kiábrándító” és az „aggasztó". A testület a bírók függetlenségével, a pártfinanszírozással, de az
összeférhetetlenség és a vagyonnyilatkozatok magyarországi rendszerével kapcsolatban is súlyos
hiányosságokat rögzít,  és többször utal rá, hogy a magyar kormány egyáltalán nem hajlandó az
együttműködésre és az ajánlásokat sem teljesíti.

Az ügyészekkel,  ügyészséggel kapcsolatban megfogalmazott  ajánlások terén sem történt túl  sok
változás. A GRECO üdvözölt ugyan egy, a fegyelmi eljárások terén lépett életbe módosítást, ez sem
volt azonban elegendő ahhoz, hogy a vonatkozó javaslatát teljesültnek minősítse. A jelentésben azt
is kiemelték, hogy nem volt előrelépés sem a legfőbb ügyész mandátumának meghosszabbítása,
sem az ügyészek túl szélesnek ítélt mentelmi jogkörének ügyében.

A korrupcióellenes szervezet mindezek fényében arra szólította fel a magyar küldöttség vezetőjét,



hogy  a  legkésőbb  2021.  szeptember  30-ig  készítsen  jelentést  a  még  függőben  lévő  ajánlások
teljesítéséről.

Ehhez képest a Legfőbb Ügyészség egy hónappal ezelőtt több más állami szervvel együtt közös
nyilatkozatot adott ki arról, hogy mennyire elkötelezettek a korrupció elleni fellépésben, és 2011 óta
ezen a területen mekkora sikereket értek el.

Az ügyészség 2019. évi tevékenységéről szóló beszámolójában és az annak benyújtásakor készített
videoüzenetében ön külön is kiemelte, hogy az ügyészség - és azon belül különösen a Központi
Nyomozó Főügyészség – a társhatóságokkal koordinatíven és operatíven együttműködve mennyire
sikeres  és  eredményes  munkát  végzett  a  korrupciós  bűncselekmények  megelőzésében,
felderítésében és bizonyításában.

Ezzel  szemben viszont az Európai Bizottság 2020. szeptember 30.  napján kiadott  jogállamisági
jelentésében a Magyarországról szóló fejezetben, a magyarországi korrupciós helyzettel, az ilyen
cselekmények  büntetőjogi  felderítésével,  a  korrupciós  ügyekben  eljárni  köteles  hatóságok
magatartásával  és  az  ilyen  bűncselekmények  miatti  eljárások  eredményességével  és  a  jellemző
sajátosságaival kapcsolatban megállapította, hogy:

„A korrupciót üldöző hatóságok felett nincs megfelelő civil kontroll.

A gazdasági és politikai elit összefonódása nehezíti a korrupciós ügyek feltárását.

Amikor az elit kerül korrupciós gyanúba, akkor az illetékes szervek jellemzően nem lépnek.

A vagyonbevallási rendszer túl laza.

A korrupció-elleni küzdelem jórészt a hivatalnokok és rendőrök megvesztegetésének üldözésében 
merül ki.

A korrupciós ügyek feltárását nehezíti a közérdekű adatok visszatartása, a szabad sajtóval és a civil 
szervezetekkel szembeni ellenséges hangulat.”

Az EU jogállami jelentése, valamint az OLAF évek óta tett jelzései, jelentései és megállapításai az
ön  nyilatkozataival  szemben  régóta  minden  részletben  is  egybehangzóak  arra,  hogy
Magyarországon  általános  és  rendszerszintű  lett  a  hivatali  korrupció  a  közbeszerzések,  európai
uniós és az állami támogatásokkal megvalósított projektek, a privatizációs ingatlanügyletek és a
kiemelt  állami  nagyberuházások  kapcsán,  amelyek  kivizsgálásában  és  az  elkövetők  törvényes
felelősségre  vonásában  a  nyomozó  szervek  és  az  ügyészség  sem következetesen  a  kötelessége
szerint jár el.

Az Alaptörvény R.) cikkének (2) bekezdése szerint Magyarországon a jogszabályok mindenkire
kötelezőek.  A  29.  cikk  pedig  azt  rögzíti,  hogy  az  ügyészség,  mint  a  független  közvádló
következetesen köteles fellépni minden jogsértő cselekménnyel szemben.

Mindezek alapján kérdezem:

1.)  Mikor,  hogyan  és  mit  szándékozik  érdemben  tenni  a  GRECO  jelentés  korrupcióval
kapcsolatosan  hivatkozott  és  az  ügyészségre  is  vonatkozó  ajánlásainak  következetes  és
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maradéktalan végrehajtása érdekében?

2.)  A GRECO  jelentésben  írt  ajánlások  maradéktalan  végrehajtása  eddigi  elmulasztásának  mik
voltak az okai? Milyen konkrét intézkedéseket tett a mulasztás okainak felderítésére és az ezért
felelős személyek felelősségre vonására?

3.) A GRECO és a jogállamisági jelentésekben írtak alapján milyen további konkrét és hatékony
szervezeti, szakmai és strukturális intézkedéseket tart elengedhetetlenül szükségesnek a korrupciós
jelenségek,  ügyek  és  helyzetek,  továbbá  a  jogállamiságot  alkotó  alapvető  fundamentális
jogviszonyok,  kérdések  vonatkozásában  évek  óta  fennálló  visszásságok,  hiányosságok  és
jogellenességek végleges és teljes megszüntetése érdekében?

3.) Legfőbb ügyészként a korrupciós cselekményekkel kapcsolatban nem lát-e érdemi és alapvető és
lényegi ellentmondást a Korrupcióellenes Nyilatkozatukban írtak, az ön ügyészségi tevékenységről
szóló  éves  beszámolójában  foglaltak  és  az  Uniós  jogállamisági  jelentésben,  továbbá  immár  a
GRECO jelentésben is a magyarországi korrupcióellenes hatósági fellépés eredménytelenségéről,
hibáiról, szervezeti és szakmai visszáságairól írtak között?

4.) A jogállamisági és a GRECO jelentésben foglaltakra figyelemmel kíván-e és ha igen, akkor
hogyan érdemben és a gyakorlatban változtatni az ügyészség eddigi korrupció ellenes és az azt
megelőzni hivatott jogalkalmazási gyakorlatán?

5.)  Mi  az  ön  legfőbb  ügyészként  kialakított  saját  érdemi  szakmai  álláspontja  a  jelentésekben
foglaltakról?

Budapest, 2020. november 18.

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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